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estiga escrita en el mateix protocol del Ministeri de Sanitat, 
per a reforçar i avançar-nos a les possibles branques que 
puguen vindre més en el futur, anem a repartir eixes masca-
retes FFP2 .

Mire, no només això, sinó que, a més a més, hem estat 
treballant en allò que és important de veritat perquè els 
xiquets i les xiquetes continuen avançant i és que tinguen 
les millors condicions perquè puguen seguir avançant. 
Només en el mes de gener hem generat el contracte 
d’emergència per a fer més PCR, el contracte per a la 
compra de les FFP2, hem fet també més protecció indivi-
dual i hem destinat més recursos per al nostre alumnat i per 
al nostre professorat .

I no anem a parar, perquè açò no ens pillarà sense treballar...

La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria, vaja finalitzant.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

I acabe ja. Miren, vostés parlen sempre de sectarismes i sé 
que els agrada molt repetir eixa paraula. I jo no puc definir 
millor sectarisme que, quan u el que vol és ajudar a canviar 
el model productiu, fent un centre integral de Formació 
Professional, isca vosté dient que és una imposició lingüís-
tica que es faça Formació Professional a Guardamar.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Continuem, ara sí, amb la pregunta número 630, formu-
lada pel diputat Toni Woodward, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, al Consell, sobre l’assignació de partides el 
pressupost a sectors afectats davant la crisi per la COVID-
19 . La pregunta la contestarà el conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Woodward Poch:

Sí . Buenas tardes, señor conseller .

Mire, este año, ya lo sabe usted, será un nuevo año triste-
mente excepcional, como ya lo fue el 2020 . Será mucho 
más devastador de lo que ya intuíamos a final de diciembre, 
cuando se aprobaron los presupuestos de la Generalitat .

Desde marzo del año pasado, desde Ciudadanos vinimos 
exigiendo ayudas a los sectores afectados y una reorga-
nización ambiciosa y equitativa del presupuesto. Ustedes 

destinaron una partida importante, 57 millones de euros, a 
ayudar a los autónomos, pero fue, claramente, insuficiente. Al 
comercio destinaron apenas siete millones en ayudas, siendo 
un sector que supone el 12,9 % de nuestro PIB y está consti-
tuido por 48.000 empresas que emplean a más de doscientos 
doce mil trabajadores. Eso sí, se destinaron 1,6 millones de 
euros a IFA y Feria Valencia, que solamente tienen 12 y 120 
trabajadores, respectivamente; pero, claro, son dos empre-
sas públicas y ahí está el trato de favor, un trato de favor que 
supuso destinar 154 euros por cada empresa del sector de 
comercio, frente a 800 .000 por cada feria .

Desde el Consell, y ante la evidente necesidad de muchos 
sectores afectados, no se quiso reorganizar partidas impor-
tantes para paliar el gasto y hacer frente a las necesidades 
prioritarias y eso que el presupuesto final de la Generalitat 
Valenciana, provisionalmente, son 26 .600 millones de euros .

Durante la negociación del presupuesto para el 2021, desde 
Ciudadanos pedimos la previsión de un fondo COVID, 
dotado con partida suficiente para un año necesitado de 
ayudas, destinado a salvar empresas. Finalmente, se consi-
guieron 76 millones de euros, pero, a fecha de hoy, sigue sin 
estar activo.

Ahora nos encontramos con el plan Resistir, un plan a 
todas luces insuficiente, porque no soluciona el grueso del 
problema .

Y, ante todo esto, nuestra pregunta es: ¿qué opiniones se 
barajan en el presupuesto de la Generalitat del 2021 para 
poder destinar partidas a nuevas ayudas a los sectores 
afectados, ante la continuidad de cierres en la Comunidad 
Valenciana?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’hisenda .

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

La crisi, la crisi econòmica que ha generat la crisi sanitària 
ha necessitat, en tot moment, de respostes àgils, respostes 
eficaces, respostes immediates i, a més, compassadament 
amb l’impacte de la pandèmia. És a dir, nosaltres, per sort, 
com Portugal o com Irlanda, vam tindre una primera i segona 
onada amb molt bones condicions i vam actuar en conse-
qüència. Però també, com Irlanda i com Portugal, ara, esta 
tercera onada ha sigut terrible .

Aleshores, nosaltres, que ja, quan formulem la relació..., 
elaborem els pressupostos, parlem amb vostés i fem tot això, 
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estem ja en la pandèmia i sabíem que el 31 de desembre no 
anava a anar-se’n el virus. Vull dir, que açò anava a continuar, 
com a mínim, el primer semestre del 2021 . I vàrem actuar en 
conseqüència i vam fer uns pressupostos expansius, reactius 
i vius –esta és la paraula que jo voldria subratllar ara– i vius; 
vol dir que nosaltres sabíem que, a través del React i a través 
de fons extraordinaris, també eixe fons, que encara no s’ha 
repartit, de 13.000 milions, del Govern d’Espanya, nosaltres 
podíem generar crèdits que complementarien i s’adaptarien 
a les noves circumstàncies perquè, per sort o per desgràcia, 
no podíem albirar ni de lluny que hi hauria una tercera onada 
d’estes característiques, estem parlant d’octubre, estem 
parlant de desembre .

Aleshores, el que sí que li dic a vosté és que nosaltres estem, 
en tot moment... I li diria més encara, és a dir, què és el pla 
Resistir? Què és el pla Resistir, sinó la resposta, la més gran 
resposta que qualsevol comunitat autònoma ha fet a Espanya 
a les ajudes de la pandèmia. Ja ho vàrem fer en abril i en maig 
de l’any passat. 57 milions, sí, senyor, van ser insuficients, però 
eren, enfront dels 7 milions de Madrid o els 20 milions de 
Catalunya, eren immensament grans i ens vàrem quedar curts.

Nosaltres ara, amb un disseny i una cirurgia més fina, estem 
justament per fer que eixos pressupostos vius continuen 
treballant, per tal d’adequar-se als sectors més afectats, 
terriblement afectats per este crisi econòmica derivada de la 
sanitària . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula el senyor Woodward.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Woodward Poch:

Sí .

Le agradezco la respuesta.

Mire, señor conseller, es verdad que ayer presentaba el plan 
Resistir a esta cámara, detallado. Un plan que, por desgracia, 
nacía caducado, pues tan solo tres días después de su anun-
cio se cerró por completo la hostelería . Y, lo más importante, 
como usted ha dicho, es un plan que viene respaldado, cien 
por cien, por los fondos React de la Unión Europea . Por tanto, 
yo le pregunto: ¿qué hubiera pasado si no llegan esos fondos 
React? ¿Se habrían quedado con los brazos cruzados?

Los presupuestos del 2021 no estaban, creemos, diseña-
dos para hacer frente y rescatar, de manera justa y real, a 
los sectores afectados por las restricciones del cierre en las 
que nos encontramos en estos momentos. Y esto es un serio 
problema, pues, urge poner todos los medios presupuesta-
rios disponibles. Yo le pregunto, ¿por qué no destinaron más 
importe del fondo de los 16 .000 millones de euros a ayudar 
a los sectores más perjudicados?

El importe remitido, finalmente, a la Comunidad Valenciana 
fueron 1.485 millones de euros. ¿Por qué no utilizó el tramo 
cuatro, un total de 558 millones de euros, la parte sobrante 
por pérdida de recaudación, para dar más ayudas? Las cifras 
de la intervención general, las provisionales, a diciembre del 
2020 indican que la pérdida de ingresos fue, únicamente, 
de 227 millones de euros . Es decir, de los 559 millones, 
disponían de 330 millones que podían haber utilizado para 
compensar las pérdidas de los sectores más afectados .

¿Por qué no destinan el total de los fondos React, los 1.254 
millones adjudicados a los sectores más afectados? Son 
fondos que no tienen presupuesto, no están presupuesta-
dos, y el señor Ferri tiene ahí un saldo para ese fondo que ha 
pedido hoy al gobierno español .

Todos sabíamos y sabemos que 2021 debía ser el año de la 
salvación y compensación a todos estos sectores que se han 
quedado descolgados. Cuando llegue el siguiente tramo del 
plan Next Generation, se podrán destinar a los proyectos 
que queramos, (remors) pero ahora se deben seguir desti-
nando más ayudas a los sectores…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories .

El senyor Woodward Poch:

…económicos afectados, para que puedan sobrevivir, sobre 
todo a aquellos que sean viables, como dijo usted ayer, pero 
también a todas aquellas empresas y autónomos que han 
cerrado para siempre, por culpa de las restricciones e impo-
siciones que han ordenado los gobiernos, tanto central 
como este Consell. Y, para ello, se debe hacer un esfuerzo 
y utilizar presupuesto de la Generalitat a este fin y mien-
tras dure el cierre de la pandemia. ¿Cómo va a reordenar el 
presupuesto de 2021 para poder destinar partidas a nuevas 
ayudas, justas y suficientes, a estos sectores afectados?

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller d’hisenda .

Un moment, senyoria, que puguen netejar la trona.

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyor Woodward, 76 milions vàrem pactar amb vostés i 
ja portem més de quatre-cents milions de fons generals de 
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crèdit . (Aplaudiments) Perquè React, React eren 1.254 mili-
ons, però d’eixos ja en vàrem ficar més de quatre-cents en 
els pressupostos ordinaris, sabedors que eixos compromi-
sos se projectarien sobre l’any 2021, perquè els React són, 
com a mínim, per a dos anys. Per tant, ens quedaven quants 
milions? Els del pla Resistir. Estos són els milions. És que 
hem anat generant crèdits, en funció de la dimensió de la 
crisi i, evidentment, ara, amb cirurgia fina, perquè, com ja 
he dit més d’una vegada, està crisi no és una crisi global, 
esta crisi és en forma de K, amb molts sectors que ixen ben 
parats de la crisi econòmica i altres que ixen molt afectats. I 
esta segona part, com que tenim esta informació, hem anat, 
justament, als de la part que està baixant que és, bàsica-
ment, activitats econòmiques que treballen amb el contacte 
amb les persones, amb les relacions socials de les perso-
nes, que és el tema de l’Horeca, és a dir, d’hotels, restau-
rants i cafeteries i tot el tema cultural, etcètera, etcètera . I 
ahí hem . . .

I eixe primer pla de xoc, més de quatre-cents milions... 
Vosté diu: «acabe de llegir en la premsa que la Comunitat 
de Madrid va a fer...», la mitat de la mitat del que anem a 
fer nosaltres, amb molt més milions i amb una estructura 
productiva i sectorial, senyoria, que no té res a vore amb 
la nostra . Ahí estan les grans empreses i ací tenim la pime, 
la microempresa, els autònoms . I nosaltres estem, real-
ment, sense tanta disposició addicional financera, treballant 
en esta línia. I anem a continuar, anem a continuar perquè 
sabem que, efectivament, hi ha sectors que volem que arri-
ben al segon semestre –que és quan creguem nosaltres 
que les coses se normalitzaran– de la millor manera possi-
ble. Perquè el pitjor que pot passar en una economia és 
que les empreses tanquen. Perquè, si tanquen, és molt difí-
cil després obrir-ne . Per tant, estem en la situació màxima 
possible, d’acord amb els nostres recursos, ajudant perquè 
arriben a eixa part .

Perquè quede molt clar, estes ajudes se paguen de dos 
maneres: a través dels impostos dels qui ara vivim i paguem 
impostos o a través del deute, que són el que pagaran 
els nostres filles i els fills dels nostres fills. I sempre en el 
disseny, amb trellat, de com fer front a això . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Vaja finalitzant, senyoria.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

...cal buscar un equilibri i eixe equilibri diu: entre augmentar 
les disposicions dineràries dels pressupostos i que el dèficit, 
que se projecta en deute, siga el menys possible. Perquè ja 
parlàrem del dèficit. El de l’any 2020...

La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

...ja en parlarem dins de pocs dies, quan es faça la liquidació, 
quin ha sigut el dèficit i voldrà vosté saber quin esforç hem 
fet justament per a fer front a estes necessitats extraordinà-
ries del nostre teixit productiu.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 633, formulada pel dipu-
tat Fernando Llopis, del Grup Parlamentari Ciudadanos, a 
la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, sobre el 
complex sanitari Ernest Lluch .

El senyor Llopis Pascual:

Gràcies, senyora presidenta .

La senyora vicepresidenta primera:

Un moment, senyoria, que li pose el temps.

El senyor Llopis Pascual:

Ah! Perdó.

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga .

El senyor Llopis Pascual:

Moltes gràcies, senyora vicepresidenta .

Buenos días, consellera . Buenos días, Ana .

Hace escasos días, usted decía aquí que, desde el Botànic, esta-
ban preparados para hacer frente a la segunda ola . Parece 
que no, desgraciadamente parece que no y eso ha supuesto 
la muerte y el dolor de muchos valencianos. Un ejemplo es las 
espeluznantes situaciones a las que han sido sometidos, parece 
ser, muchos de los valencianos que fueron ingresados en lo que 
se ha denominado hospital Ernest Lluch . Desde el 11 de enero, 
el Grupo Ciudadanos viene denunciando la situación .

La pregunta que le hago es: ¿qué informes técnicos, médicos 
y de personal se emitieron para permitir que fueran ingresa-
dos pacientes graves de COVID en el hospital Ernest Lluch? 
(Aplaudiments)


